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Vážení a milí kolegové,

hospic není poslední štací, ale poslední šancí.
Medicína má v hospicové péči důležitou roli - utišit
strádání těžce nevyléčitelně nemocného (bolest,
dušnost, zvracení, krvácení aj.). Rozdíl proti
ostatnímu zdravotnictví je však v tom, že tím nic
nekončí, ale vše teprve začíná. Medicína v hospicích
není cílem, ale prostředkem, jak dopřát umírajícímu
důstojný závěr života. Jak naplnit zbývající dny
člověka životem. Hospic je péčí, kde bolest bývá
menší, než si rodina či pacient myslí. Kde strach je
menší, než se obávají. Kde pokoj a úsměv bývá
navzdory očekávání na denním pořádku. 

Úvodní slovo prezidenta Asociace 

Ano, pacient se v našich rukách neuzdraví. Tedy pomineme-li zázrak, který už mnozí z nás také
zažili. Ale život tu může být delší a hezčí, než si myslíme. Proč? Protože „naděje není
přesvědčení, že něco dobře dopadne. Ale jistota, že něco má smysl bez ohledu na to, jak to
dopadne,“ jak výstižně kdysi poznamenal Václav Havel.

Co je úspěchem, ba snad i vítězstvím na konci života? Nevím. Nahlížím-li na osudy tisíců
pacientů, jež hospice každoročně doprovodí na Věčnost, možná to je odpuštění, pokora, láska,
vděčnost, urovnané rodinné vztahy a spatření dobra při ohlédnutí zpět. Ostatní nebývá
důležité. 
Na druhý břeh života si s sebou nevezmeme svůj dům, drahý vůz, vykonanou cestu kolem
světa, tučné konto ani úspěšnou kariéru. Zůstane nám jen to, co jsme v životě rozdali – hezké
vztahy, radost, kterou jsme udělali druhým, společné zážitky jež jsme spolu prožili, předané
úsměvy, překonané překážky či usmíření. To je smysl života. To je cíl a smysl naší péče.

A takové si vám dovoluji popřát i nadcházející vánoční svátky.

Robert Huneš



Z dění v Asociaci 
Konference Hospic a jeho místo v dnešním světě

13. listopadu se v Poslanecké sněmovně Parlamentu České republiky uskutečnila konference
pod záštitou místopředsedy Poslanecké sněmovny, Ing. Jana Bartoška.

Na webu asociacehospicu.cz/konference je k dispozici videozáznam celé konference a
fotogalerie.

Po konferenci následovala mše v kapli Poslanecké sněmovny.

Děkujeme všem přednášejícím i účastníkům!
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Valná hro mada

Valná hromada Asociace poskytovatelů hospicové paliativní péče se konala 14. listopadu 2024 v
prostorách Divadla za plotem v Praze.

Ve stejný den se také sešly tři pracovní skupiny: vrchní sestry, sociální pracovníci a fundraiseři s
ekonomy.

Někteří účastníci se do společného programu zapojili už o den dříve, kdy změřili své síly v
přátelském turnaji v bowlingu.

https://asociacehospicu.cz/konference/
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Z dění v členských hospicech 

Hospic Štrasburk

Ekumenická vzpomínková bohoslužba
Koncem října jsme vzpomínali na ty se
kterými jsme měli možnost se setkat a
být s nimi v závěru života. Při bohoslužbě
jsem poděkovali za životy všech, kteří
opustili tento svět nejen v našem hospici.
Byla to krásná komorní vzpomínková
akce.

Exkurze ve Štrasburku pro ROZHLED
V listopadu jsme v našem hospici přivítali slečnu Moniku, která
je účastnicí projektu ROZHLED organizace Nadání a
dovednosti. Tento projekt pomáhá mladým lidem ze sociálně
znevýhodněného prostředí najít směr v jejich osobním i
profesním životě. Jsme rádi, že jsme mohli přispět k jejímu
profesnímu i osobnímu rozvoji a inspirovat ji na její cestě.

Hospic na Svatém Kopečku

Punč pro hospic
Na vánočních trzích v Olomouci
si mohli návštěvníci dopřát
vánoční punč a zakoupit spoustu
dobrot a ručně vyráběných
výrobků. 
Nálada byla výborná a zákazníků
bylo hodně.
Důkazem toho je i parádní
výtěžek z celé akce, který byl
neuvěřitelných 93 249 Kč. Všem
děkujeme!

https://www.nadaniadovednosti.cz/
https://www.nadaniadovednosti.cz/
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Z dění v členských hospicech 

Hospic sv. Jana N. Neumanna

Vánoční čas a vánoční akce v Hospici sv. Jana N.
Neumanna zahájilo 26. 11. 2024 rozsvěcení
vánočního stromečku. Účast byla obrovská, svým
nákupem nám naši příznivci vyjádřili obrovskou
podporu. Atmosféra byla krásná, veselá, příjemná a
hezky nás všechny naladila na nadcházející vánoční
čas. Jsme rádi, že máme velkou přízeň
dobrovolníků, těm patří velký dík. Sounáležitost
nám projevili i různé podnikatelské subjekty, které
nás podpořili dary - benefiční dort od MIRONELLA
CAKES a Café Mráz, pivo z Pivovar U Fleků.
Děkujeme také paní Daniele Škaroupkové z Cafe
Madona, která nás opět podpořila prodejem dortíků
v kavárně a darem 8 000 Kč. Celkový výtěžek pro
hospic byl necelých 40 000 Kč. Děkujeme.

V parku hospice se také 8. prosince uskutečnila
vzpomínka na zesnulé děti a následně 11. prosince
proběhl vánoční jarmark.



6

Rozhovor

Paní Petra pečovala o svého tatínka osm měsíců, z toho dva měsíce za pomoci týmu domácího
hospice sv. Alžběty v Brně. Na začátku si vůbec neuměla představit, do čeho jde, ale dneska je
za tuto zkušenost vděčná a nic by neudělala jinak: „Znovu bych položila tužku, přestala chodit
do práce a začala pečovat, čas jde zastavit“. Zkušenost péče o nevyléčitelně nemocného jí
přinesla nový pohled na život  a prověřila i opravdovost přátel v jejím okolí. 

Proč jste se rozhodla o svého tatínka pečovat doma? 
Bylo to jeho přání. Přál si zemřít doma. 

Uměla jste si na začátku představit, co vás čeká?
Vůbec, myslela jsem si, že táta prostě bude doma, já budu chodit do práce, opečuji ho. Ale
najednou zjistíte, že realita je úplně jiná, že přijdete domů a chybí spousta pomůcek. Ze
začátku jsem nevěděla, jak ho správně uchopit, jak ošetřovat kůži atd. Když se jeho stav pořád
zhoršoval, tak to přinášelo každý týden něco nového, s čím jsem se učila vyrovnávat.

Jak jste to zvládala psychicky? 
Ze začátku jsem pořád brečela. Byl to hrozný šok a panika, nejprve měl táta ještě nějakou
léčbu, zejména nám pomáhalo výživové poradenství. Viděl, že to zabíralo, statečně se  s tím
pral. Když mi bylo úzko, tak jsem si zašla k sobě (bydlíme pod sebou) a tam jsem se vyplakala.
Nejhorší bylo, když ho vždycky překvapilo něco nového negativního, když mu něco nešlo, to
jsem za ním stála a kolikrát jsem polykala slzy. 

Tím, že je to náš blízký, tak neprožíváme jen samotnou fakticitu péče, ale nastupuje velká
až zdrcující tíha emocí, že?  
Emocionální zátěž je strašně velká a problém v naší společnosti je takový, že můžete mít
nejlepší přátele, jaké chcete, ale přijde mi, že oni se v určité chvíli začnou sami bát, nezavolají
vám, protože přece nemáte čas, nemůžete. Pečující potřebuje sdílet, mnoho 
 z nás ale nemá s kým, protože naši přátelé to často prostě nechtějí slyšet. Tato situace dodnes
udělala velkou propast mezi mnou a mými přáteli, neumím s nimi navázat kontakt. Mám je
ráda, ale mám tam nějaký blok, protože táta umřel a mně nikdo nezavolal, pojď na kafe, pojď
ven…
Všichni chtějí slyšet jenom to krásné, smrti se bojí, je to tabuizované ze všech stran, že smrt je
hrozná, že smrt je strašná, ale ve finále mi to tak nepřijde, je to prostě jenom zakončení našeho
života, a je to o tom, že to musí přijmout nejenom ten pacient, ale i ta rodina.

Co prožívá a potřebuje pečující člověk? 
Když pečujete, začnete přemýšlet jinak, přestanete řešit maličkosti bytí, spousta věcí je vám
jedno, spousta věcí vám přijde jako ztráta času, protože ho nemáte tolik.
Myslím, že pečující potřebují psychohygienu a je potřeba, aby si každý něco našel. Je úplně
jedno, jestli sedí a jde si číst do parku, nebo si sedne před dům a kouká na auta, nebo si jde na
dvě hodiny lehnout, nebo zavolá kámošce. Je důležité dbát o sebe – myslím, nepřestat se o
sebe starat, hezky se obléct i doma, navonět se, udělat si vlasy. Pak se cítíte líp. 

Nejkrásnější půlrok, který jsme s tátou strávili
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Přišly krize? A kdo vám v těchto chvílích nejvíc pomáhal? 
Ano, v takových chvílích jsem se ptala zdravotního bratra domácího hospice, říkala jsem mu, že
mám strach, že to nezvládnu, že už nemůžu a on mi řekl – ne, zvládáte to perfektně, to bude
dobrý. Při každé návštěvě zůstala zdravotní sestřička nebo pan doktor chvilku u mě a mluvili se
mnou o tom, jak se cítím, jak to zvládám, jaké mám strachy, v čem jsem si nejistá, v čem je
problém. Vždycky ho se mnou vyřešili a řekli, že to zvládáme dobře a že to má cestu a směr, což
mně moc pomohlo. Kdyby se se mnou o tom nikdo nebavil, tak bych se v tom ztratila a byla
bych špatná, ale tím, že tam se mnou seděli a všechno mi vždycky vysvětlili, tak mi to velice
pomohlo. Bez nich bych to nezvládla, respektovali všechno, co jsem si navymýšlela…
Pak mi velice pomohla kamarádka, která mě v tom nenechala a s ní jsem se naučila pravidelně
běhat. Každý den si na mě udělala čas a vytáhla mě ven.

Když člověk pečuje o blízkého doma, co je nejdůležitější? 
Základ je dostatek informací, které jsem dostala hned na začátku péče v domácím hospici od
sociálního pracovníka, velice důležitý pro mě byl tým, který ke mně chodil, všichni nás
podporovali, nikdy nespěchali, vysvětlovali to i mým dětem, aby pochopily, že dědeček zemře.
Tým domácího hospice mě zkontroloval, poradili mi, pomohli, to bylo pro mě nejdůležitější.
Věděla jsem, kam mám zavolat, s kým to můžu řešit, kde si můžu půjčit pomůcky, že na to
nejsem sama, i když mi bylo ouvej, tak jsem vždycky mohla zavolat, oni mi vždycky odpověděli.
To bylo nejdůležitější – komunikace a přístup těch lidí, co k vám chodí. Bavili se i s dědou, který
odcházel, někdy dochází trpělivost, člověk je nervózní, nepříjemný, podrážděný, nemocný je
nepříjemný, snažíte se mu vysvětlit, že děláte maximum, oni i toto uměli vždycky vybalancovat.
 
Jak celou tuto dobu hodnotíte? 
Nejkrásnější půlrok, který jsme s tátou strávili. Já jsem se starala od února do října, v péči
domácího hospice byl táta poslední dva měsíce. Protože jsme si na sebe udělali čas, bylo vidět,
že jsme spolu rádi, řekli jsme si strašně moc věcí, které bychom si asi normálně neřekli a dělali
jsme si ten čas hezký. Dávali jsme si spolu kávu, seděli jsme na terase. Bylo to skvělé, vůbec
toho nelituji, vzalo mi to sice některé „přátele“, ale mentálně mi to dalo hrozně moc. Bylo velmi
těžké přijmout jeho stav a pustit ho, protože jsem si bez něho nedokázala svůj život představit,
táta tady pro mě byl 40 let. 

Kdybyste měla dát radu sama sobě, jaká by byla? 
Dala bych si radu být na konci víc trpělivá. Já jsem nevěděla, že se blíží konec a ztrácela jsem
nervy. Stihla jsem si s tátou všechno říct, než zemřel. Dneska bych se nebála s ním být až do
konce, seděla bych úplně u něho, předtím jsem odcházela do svého bytu na dvě hodiny spát,
měla bych víc trpělivosti u něj sedět. 

Co byste udělala jinak? 
Vůbec nic bych neudělala jinak, položila bych tužku, přestala bych chodit do práce a začala
bych pečovat. Bylo to výborné i pro moje děti – protože viděly, že jak se narodíš, tak zemřeš,
byly s ním, pomáhaly mu, byly fantastické. Nikdy jsem je k tomu nenutila, vidím, že si víc váží
starších lidí, smrt pro ně není tabu. Poplakaly si, s dědečkem se rozloučily, řekly, že ho mají rády
a moc děkují, že s ním byly, naučilo je to pokoře a úctě.



Občasník Letem asociačním světem vydává pro interní potřeby svých členů Asociace
poskytovatelů hospicové paliativní péče.
Kontakt: Dita Sedláčková, e-mail: info@asociacehospicu.cz, telefon: +420 733 608 643
Adresa: Karlovo náměstí 317/5, Praha 2, 128 01
www.asociacehospicu.cz
www.dobratecka.cz

facebook.com/asociacehospicu

instagram.com/asociacehospicu

linkedin.com/company/asociace-hospicu

Zapište si do kalendáře 

V. národní pouť za hospice

Sobota 26. dubna 2025
Svatý Kopeček u Olomouce

Valná hromada

Pátek 25. dubna 2025
Olomouc

mailto:info@asociacehospicu.cz
http://www.asociacehospicu.cz/
http://www.dobratecka.cz/
https://www.facebook.com/asociacehospicu/
https://www.instagram.com/asociacehospicu/
http://linkedin.com/company/asociace-hospicu
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Příloha č. 1
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Příloha č. 2
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Příloha č. 3
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